
     

 

  
  
 
Til Teknik- og Miljøforvaltningen  
 
 
 
 
Handicaprådets høringssvar vedr. effektiviseringskata-
log til Budget 2025 

 
Handicaprådet vil gerne takke for det fremsendte effekti-
viseringskatalog til Budget 2025. Derudover takker rådet 
for inddragelsen samt for gennemgang af materialet på 
mødet den 16. januar. Handicaprådet har følgende be-
mærkninger til forslagene i budgetmaterialet: 
 
Handicaprådet kan ikke støtte forslaget ”Lukning af toilet 
med opsyn under Vesterbros Torv. Handicaprådet me-
ner, som udgangspunkt, at byens eksisterende toiletter 
bør bibeholdes, samtidig med at der bør etableres flere 
handicapvenlige og handicapegnede toiletter.  
 
Offentlige toiletter udgør en vigtig del af Københavns 
Kommunes infrastruktur, da de understøtter aktiviteter i 
byrummet og samtidig sikrer, at københavnere, turister 
og besøgende kan opholde sig i byens rum i længere tid 
– det gælder både borgere med og uden handicap. 
 
Desuden skaber bemanding på de offentlige toiletter en 
følelse af tryghed og sikkerhed for brugerne. Bemanding 
kan også bistå personer med særlige behov – ligesom de 
kan hjælpe med at opretholde rengøringsniveauet, sikre 
vedligeholdelse, forhindre uønsket brug og hærværk.  
 
Vedrørende forslaget ”Nedskalering af cykeloprydning” 
er Handicaprådet ikke enig i, at forslaget ikke vil udgøre 
en særlig risiko ift. fremkommelighed. Handicaprådet 
oplever, at parkerede cykler (parkeret udenfor opsatte 
cykelstativer) er en stor udfordring for personer med be-
grænset mobilitet (personer med synsnedsættelse, kø-
restolsbruge, elscooter osv.). Parkerede cykler kan blo-
kere for ledelinjer, medføre at borgere med handicap 
tvinges ud på kørebanen for at passere mv. 
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Handicaprådet kan henvise til forvaltningens bydæk-
kende analyse for borgere og besøgende med gangbe-
svær, som netop belyser de udfordringer, som borgere 
med gangbesvær oplever ift. cykelparkeringer på offent-
lige områder, såsom stationer. 
 
Handicaprådet står naturligvis til rådighed, hvis der er 
spørgsmål til ovenstående. 
 
 
Med venlig hilsen 
 

 

Janne Sander 
Forperson for Handicaprådet i Københavns Kommune 
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Høringssvar vedrørende Teknik- og Miljøforvaltningens effektiviseringskatalog til 
budget 2025 
 
Københavns Ældreråd takker for modtagelsen af Teknik- og Miljøforvaltningens 
effektiviseringskatalog til budget 2025, herunder mødet vedrørende effektiviseringerne 
den 16. januar 2024, idet Ældrerådet har følgende bemærkninger: 
 

Hjemtagelse af graffitirenhold 
I Ældrerådet mener vi, at graffiti i gadebilledet er utryghedsskabende, og vi er bekymrede 
for at hjemtagelse af graffitirenhold vil blive en forringelse i forhold til den nuværende 
standard fra eksterne leverandører. 

I ”Tryghedsundersøgelsen 2023” angiver 14 % af borgerne i København at de i meget høj 
grad er bekymrede for hærværk f.eks. graffiti i deres nabolag. 41% er i nogen/mindre grad 
bekymrede. Vi ved, at ældre medborgere har en større tilbøjelighed, end andre 
aldersgrupper, til ikke at gå ud, hvis de oplever utryghed.  
 
Ulovlig graffiti bliver juridisk set betragtet som hærværk og kan udløse bøde, krav om 
erstatning og fængsel, og undersøgelser har vist, at der i områder med meget graffiti er 
væsentlig mere kriminalitet end i områder uden. Siden Københavns Kommune udliciterede 
opgaven er der sket en mærkbar forbedring af fjernelsen af graffiti i byen. Ordningen har 
fungeret meget professionelt. 
 
Vi er på den baggrund bekymrede over forslaget om hjemtagelse til kommunen, idet det 
angiveligt bliver vanskeligt at opretholde det høje niveau. Det er vigtigt at holde fast i 
strategien om konsekvent reaktion på graffiti, for hvis graffitien ikke fjernes dagligt, så 
breder den sig hurtigt. 
 
Med hensyn til en besparelse, hvis Københavns Kommune selv står for graffitirengøring, vil 
der, udover udgifter forbundet med indkøb af diverse redskaber og maskiner til formålet 
også løbende skulle bruges penge på vedligeholdelse af disse. 
 
 
Bynatur som løftestang 
Ældrerådet mener, at navnet ”Bynatur som løftestang” ikke er særlig beskrivende og 
dækkende for projektet, men vi synes i øvrigt godt om projektet ”Rute til RO”. Vi mener 
således, at det bør fortsætte i sin nuværende form, og at kendskabet til ”Rute til RO” skal 
fremmes til gavn for byens borgere. 
 

Lukning af toilet med opsyn på Vesterbros Torv 
I Ældrerådet er vi principielt imod lukning af toiletter i byen, idet toiletter er noget ældre 
borgere, efterspørger i stor stil.  



 

 

Når toilettet på Vesterbros Torv benyttes mindre, er noget af forklaringen den forkortede 
åbningstid. Det underjordiske toilet er ikke særligt ældrevenligt og slet ikke 
handicapvenligt, så Ældrerådet foreslår derfor, at det erstattes af et handicaptoilet i 
gadeniveau. 
 

Nedskalering af cykeloprydning 
Cykelparkering ved S-togs- og Metrostationer er et stort problem, der i høj grad går ud over 
tilgængeligheden. I Ældrerådet er vi derfor imod forslaget om nedskalering af 
cykeloprydning, fordi besparelsen på 1 årsværk ud af i alt 3 årsværk vil medføre en forringet 
cykeloprydning, og besparelsen udgør herudover - set i det store hele - kun 400.000 kr. pr. 
år. Nedskalering af cykeloprydning kan/vil også medføre en ond cirkel, hvor antallet af 
henkastede cykler vil være selvforstærkende. 
 

Vi står naturligvis til rådighed for yderligere drøftelse af høringssvaret.   
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Kirsten Nissen                                                           Peder Blom 
Formand, Ældrerådet                                            Formand, Teknik- og Miljøudvalget 
 
 
 



 
   

 
Udsatterådets høringssvar til Teknik- og Miljøforvalt-
ningens Toiletprioriteringsliste 2024 
 

Udsatterådet takker for muligheden for at afgive høringssvar til Tek-
nik- og Miljøforvaltningens ”Toiletprioriteringsliste 2024”.  
 
Udsatterådet finder det positivt, at Teknik- og Miljøforvaltningen har 
revideret toiletprioriteringslisten fra 2022 med henblik på at styrke 
arbejdet med at sikre tilstrækkelig toiletkapacitet med et højt ser-
viceniveau. Særligt indsatsområde 3 ”Øget serviceniveau”, herunder 
indsatsområde 3.4 ”Udsatte borgeres toiletbehov” (3.4.) er yderst 
positivt. Udsatterådet ser frem til at indsatsområdet fører til konkrete 
forbedringer for de udsatte borgere i Københavns Kommune. 
 
Udsatterådet noterer sig at ”Teknik- og Miljøforvaltningen er i kon-
takt med Økonomiforvaltningen (Sikker By) og Kultur- og Fritidsfor-
valtningen om udfordringer relateret til udsatte borgers toiletbe-
hov”. Derudover er der ”etableret et tæt samarbejde med Socialfor-
valtningen om udsatte borgers toiletbehov, fx i forbindelse med of-
fentlige toiletters åbningstider”.  
 
Udsatterådet finder det positivt i, at Teknik- og Miljøforvaltningen er 
i dialog med kommunens relevante aktører, men rådet savner des-
værre nogle konkrete bud på, hvordan udsatte borgeres toiletbehov 
kan imødekommes.  
Derfor ser Udsatterådet også frem til, at ”Forvaltningen vil vende til-
bage med evt. forslag ift. udsatte borgers toiletbehov”.  
Udsatterådet finder det dog bekymrende, at Teknik- og Miljøforvalt-
ningen nøjes med ”evt.” at vende tilbage med forslag, hvilket jo ikke 
er forpligtigende.   
 
Konkret foreslår Udsatterådet at:  

• Der igen tilbydes døgnbemanding af offentlige toiletforhold 
på Københavns Hovedbanegård. Det vil være meget værdi-
fuldt og tryghedsskabende for de mest udsatte borgere. 
Døgnbemandingen bidrager til tryghed i forbindelse med 
offentlige toiletbesøg. Derudover vil det have meget stor 
værdi for de mest udsatte, at der (som tidligere) kan tilbydes 
badefaciliteter i forbindelse med toiletterne på 
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Hovedbanegården. Badefaciliteterne bør (tilsvarende toilet-
ter) tilbydes gratis for at skabe mere værdighed for de mest 
udsatte og hjemløse borgere.   

• Det altid er gratis at benytte alle offentlige toiletter. Udsatte 
og hjemløse borgere er ikke i besiddelse af økonomiske mid-
ler til at kunne betale for et bad/toilet - og de har som oftest 
ikke adgang til et dankort/andet eller andre elektroniske be-
talingsmidler.    

• Der etableres bemandede – og gerne døgnåbne – toilet-, 
bad- og opbevaringsfaciliteter rundt omkring i byen på stra-
tegiske velplacerede lokationer for at skabe sikre og trygge 
toilet- og badefaciliteter for alle borgere i byen. Konkret 
kunne der i en pilotperiode etableres 2-4 faciliteter med 
henblik på evaluering og evt. udbygning.   

 
Det vil desuden være en stor hjælp for særligt udsatte kvinder med 
en generel opmærksomhed på kønsspecificeret toiletforhold.  
 
Udsatterådet finder det også positivt, at Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen er optaget af driftsniveauet i forhold til toiletter, som ikke svarer 
til de øvrige offentlige toiletters hygiejnestandard, blot fordi de pri-
mært benyttes af udsatte borgere. Offentlige toiletter er for alle bor-
gere i byen og bør kunne rumme alle – også udsatte borgere.  
Udsatterådet finder det helt uacceptabelt, at udsatte borgere henvi-
ses til offentlige toiletter, som ikke lever op til samme standarder 
som for øvrige borgere i kommunen. Dette er ganske enkelt uvær-
digt for de udsatte borgere og også uværdigt for en by som Køben-
havn.  
Derfor er det dybt bekymrende, at Teknik- og Miljøforvaltningen nø-
jes med ”evt.” at vende tilbage med forslag ift. udsatte borgers toi-
letbehov – dette må være en bunden opgave for forvaltningen.     
 
På vegne af Udsatterådet i Københavns Kommune  
 
Bo Heide-Jochimsen, agerende forperson 



 
   

 
Høringssvar fra TMF MED til forvaltningens effektivise-
ringskatalog 

Forvaltningen har modtaget skriftligt høringssvar fra TMF MED vedrø-

rende effektiviseringskataloget til Budget 2025. 

 

Til effektiviseringsforslaget ’Omorganisering af betjentopgaver på kirke-

gårde’ har TMF MED sendt nedenstående høringssvar pr. mail. Føl-

gende afsendere er på mailen med høringssvaret: Søren Ærendal Mik-

kelsen, Claus Bülow, Jimmy Andresen, Stig Wallin, Martin Bjerg Niel-

sen, Bettina Juul, Tina Borgmann, Henrik Fosdam, Tonni Lindblad. 

 

Høringssvaret er indsat her: 

 

Høringssvar  

Omorganisering af betjentopgaver på kirkegårde 

Medarbejdersiden mener at følgende tre punkter bør opfyldes inden 

eventuel godkendelse af denne effek�viseringscase. 

• Sikre at regler ved at finansiere en skatebesparelse med takstmid-

ler er overholdt. 

• Sikre rete inddragelse i MED-systemet. 

• Sikre at der er allokeret �lstrækkelige midler �l løsning af opgave-

flyt af betjentopgaver. 

Dete forslag handler om at de grønne medarbejdere på Bispebjerg (Gart-

nere og specialarbejdere på 3F overenskomster) skal udføre betjentar-

bejde (FOA-overenskomst) for at udnyte spild�d hos betjentkorpset.  

Som beskrevet i casen, omhandler effek�viseringen kun en lille del af en 

igangværende plan for en delvis afvikling af betjentkorpset. Det skal ske 

ved at flyte en væsentlig del af betjentopgaven fra betjentkorpset, over �l 
de grønne dri�smedarbejdere på kirkegårdene i Københavns kommune.  

Denne plan er desværre igangsat uden den rete inddragelse. Hverken i 

MED-systemet eller af de berørte medarbejdere. Da der er tale om en 

principiel ændring af medarbejdernes arbejdsforhold, mener vi ikke at der 

har været den rete inddragelse i vores MED-system. 
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På Vestre Kirkegård har gartnerne og specialarbejderne udført alt betjent-

arbejde siden ul�mo 2022. Der blev �lført økonomi �l ca. 30 �mer om 

ugen �l løsning af opgaven. Imidler�d kan vi nu dokumentere at der ved 

udgangen af 2023 mangler ca. 350.000 kr. �l løsning af opgaven. Vi har 

altså løst en stor del af det kundebetalte betjentarbejde ”gra�s”, ved at 

bruge �d fra andre taks�inansierede- eller skatebetalte opgaver. Disse 

midler mangler stadig. Betjentopgaven er voksende og påvirker i s�gende 

grad opgaveløsningen og arbejdsmiljøet i en nega�v retning. 

På Sundby kirkegård foregår der netop nu en lignende overdragelse af be-

tjentopgaver �l de grønne medarbejdere.  

Medarbejdersiden undrer sig desuden over at der kan afleveres 495.000 
kr. fra betjen�unk�onen som en effek�visering. Så vidt vi ved er betjentar-

bejdet en taks�inansieret opgave. Hvis det er �lfældet, skal en eventuel ef-

fek�visering �lfalde kunderne. F.eks. som lavere takster. 

 

 

Til investeringsforslaget Bedre fastholdelse og mindre nedslidning i for-

bindelse med opgaveløsningen i Teknik- og Miljøforvaltningen’ har TMF 

MED sendt nedenstående høringssvar pr. mail. Følgende afsendere er 

på mailen med høringssvaret: Søren Ærendal Mikkelsen, Claus Bülow, 

Jimmy Andresen, Stig Wallin, Martin Bjerg Nielsen, Bettina Juul, Tina 

Borgmann, Henrik Fosdam, Tonni Lindblad. 

 

Høringssvaret er indsat her: 
 

Medarbejderne høringssvar til effektiviseringscasen - Bedre fastholdelse 

og mindre nedslidning ifm opgaveløsning 

Medarbejderne er enig med ledelsen i, at der er behov for en indsats for 

at reducere sygefraværet. 

Vi vurderer, at dette kun kan ske gennem tilførsel af tilstrækkelige ressour-
cer til forebyggelse og konkrete tiltag i dagligdagen.  

Desværre er vi skuffede over, at det kun er muligt at rejse midler, til en så-

dan vigtig indsats, gennem yderligere effektiviseringer, hvilket vi ikke me-

ner er i overensstemmelse med den vedtagne vision for arbejdsmiljø i 

TMF.  

At kæde effektiviseringer sammen med nedbringelsen af sygefraværet be-
kymrer os, da der herved er risiko for, at det dé facto resulterer i færre 
hænder til at løse de nuværende opgaver, og derved kan påvirke vores ar-

bejdsmiljø negativt. 

I den forbindelse savner vi en mulighed for at standse effektiviseringerne i 

denne case, hvis det undervejs viser sig, at de ønskede resultater ikke kan 

opnås eller, at dette sker på bekostning af vores arbejdsmiljøforhold. Her-

under, at det igangværende arbejde med lokal retningslinje for håndtering 
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af sygefravær, færdiggøres inden vedtagelse af denne investeringscase, så-
ledes at den sikrer, at effektiviseringer aldrig kommer før redelig og or-

dentlig håndtering af sygefraværet. 

Desuden har vi svært ved at se sammenhængene imellem de beskrevne 
indsatser og de forventede effekter. Vi mener derfor, at disse burde gøres 

mere konkrete for at kunne vise, hvordan det påvirker i praksis. 


	Høringssvar fra Københavns Kommunes råd
	Handicaprådets høringssvar vedr. Teknik- og Miljøforvaltningens effektiviseringskatalog til Budget 2025
	Københavns Ældreråds høringssvar vedrørende Teknik- og Miljøforvaltningens effektiviseringskatalog til budget 2025
	Udsatterådets høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningens Toiletprioriteringsliste 2024

	TMF MED høringssvar

